
   

Utlåtande 2013:149 RI (Dnr 113-1294/2013, 302-289/2013, 023-1449/2013, 

222-1384/2013, 149-1655/2012, 327-1398/2013, 327-1052/2013, 326-

1319/2013, 667-4/2013, 336-1013/2013, 326-552/2013, 303-1871/2012, 303-

1076/2013, 314-956/2013, 667-525/2013) 

 

 

Uppföljning av budget 2013 - Tertialrapport 2 med 

delårsbokslut per den 31 augusti 2013 
 

Renovering och ombyggnad av fastigheten Beridarebanan 10, 

Hötorgshallen. Reviderat genomförandebeslut, dnr 302-289/2013 

 

Finanspolicy, dnr 023-1449/2013 

 

Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete, dnr 

222-1384/2013 

 

Återremiss från kommunfullmäktige den 17 december 2012, dnr 149-

1655/2012 

 

Centralupphandling av kontantkort 

 

Omstrukturering inom Älvsjö servicehus, dnr 327-1398/2013 

 

Sammanställning av uppföljning av vård- och omsorgsboende, hemtjänst 

och dagverksamhet, samtliga regiformer, samt stadens uppföljning av 

ramavtal om enstaka platser, för år 2012, dnr 327-1052/2013 

 

Förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt Socialtjänstlagen och 

insatser enligt Lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade till 

barn, ungdomar och vuxna med funktionsnedsättning, dnr 326-1319/2013 

 

Förslag om hundrastområde på Fåfängan, dnr 667-4/2013 



 

Telia Soneras flytt från nuvarande kontorslokaler, dnr 336-1013/2013 

 

Delaktighet för personer med funktionsnedsättning 2012, 

Funktionshinderombudsmannens årsrapport 2013, dnr 326-552/2013 

 

Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11, dnr 303-1871/2012 

 

Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11, dnr 303-1076/2013 

 

Norra Länken, lägesrapport, dnr 314-956/2013 

 

Ändring i Allmänna lokala ordningsföreskrifter för Stockholms kommun 

(upphävande av hundförbud på Långholmens klippbad), 

Dnr 667-525/2013 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Delårsbokslut per 31 augusti 2013 för Stockholms stad godkänns. 

2. Förändring av indikatorer, årsmål eller ansvarig nämnd/bolag 

godkänns enligt bilaga 3 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

3. Tillägg i riktlinjer för god ekonomisk hushållning, avseende riktlinjer 

för resultatutjämningsreserv, godkänns med hänvisning till vad som 

sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande, bilaga 4 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

4. För 2013 ska utdelningen från koncernen Stockholms Stadshus AB 

uppgå till 0 kr i med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Stockholms Stadshus AB 

uppmanas att sammankalla extra bolagsstämma i enlighet med detta 

beslut. 

5. Kulturnämndens nettobudget minskas med 42,9 mnkr till följd av att 

verksamheten i Kulturhuset överförs från kulturnämnden till 

Stockholms Stadsteater AB.  

6. Kostnader om 6,0 mnkr för införandet av projekt "Jobba smartare" 

finansieras genom disposition av de i eget kapital särskilt reserverade 

medlen för verksamhetsutveckling med it. 

7. Fastighetsnämnden får genomföra renoverings- och 

ombyggnadsarbeten av fastigheten Beridarebanan 10, Hötorgshallen 

(dnr 302-289/2013) till en total utgift om 155,0 mnkr. Den 



tillkommande utgiften får inrymmas i investeringsbudgeten för 2013, 

med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande.  

8. Fastighetsnämnden medges utökning av planeringsutgiften för projekt 

samverkanscentralen med 84,0 mnkr till 141,0 mnkr. Utökningen ska 

under 2013 inrymmas inom tilldelad budget, med hänvisning till vad 

som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

9. Finanspolicy för kommunkoncernen Stockholms stad (dnr 023-

1449/2013) inklusive däri angivna ramar för total extern upplåning och 

intern utlåning till och borgensåtagande för bolagen samt utlåning till 

stadens slutna redovisningsenheter fastställs, med hänvisning till vad 

som sägs i bilaga 5 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

10. Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 6 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

11. Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete 

ska gälla tills vidare från och med 1 januari 2014 och ersätter tidigare 

riktlinjer (dnr 222-448/2009) för jämställdhets- och mångfaldsarbete 

som upphör. 

12. Reviderad standardbolagsordning för stadens helägda aktiebolag 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 7 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

13. Ur B A Danelii stiftelse fördelas för år 2012 sammanlagt 1 125 844 

kronor, med hänvisning till vad som sägs i bilaga 8 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Möjligheterna till permutation av stiftelsen B A Daneliis ändamål ska 

utredas med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

15. Centralupphandling av kontantkort genomförs med hänvisning till vad 

som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Kommunstyrelsen 

ges i uppdrag att besluta om förfrågningsunderlag, meddela 

tilldelningsbeslut samt teckna avtal med upphandlad leverantör för 

kontantkort.  

16. Stockholms stads ägarandel om 50,4 procent i Mässfastigheter i 

Stockholm AB, som sålts till moderbolaget Stockholms Stadshus AB, 

motsvarar ett marknadsvärde av 28,0 mnkr. Likviden för stadens 

ägarandel ökas med 16,0 mnkr. 

17. Södermalms stadsdelsnämnds hemställan om att inrätta ett 

hundrastområde på Fåfängan anses besvarad med vad som sägs i 



stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

18. Delmålsavstämning 2012 för Stockholm stads miljöprogram 2012 till 

2015 godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 10 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

19. Basnyckeltal med utfall för 2012 godkänns med hänvisning till vad 

som sägs i bilaga 11 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

20. Norra Länken, lägesrapport (dnr 314-956/2013) godkänns med 

hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

21. Allmänna lokala ordningsföreskrifter för Stockholms kommun ändras 

på sätt som framgår av bilaga 12 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 för 2013 för Stockholms stad godkänns.  

2. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader med 4,1 

mnkr. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. Till 

kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2013 års budget. 

3. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader för 

prestationsförändringar med 121,5 mnkr. Finansiering sker ur Central 

medelsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för 

prestationsförändringar i 2013 års budget. 

4. Nämnderna får en utökad budget för ökade utgifter inom 

investeringsplanen med 3,9 mnkr. Finansiering ur Central 

medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda 

investeringsutgifter i 2013 års budget. 

5. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader med 41,8 

mnkr. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamålet 

budgeterade medel under Kommunstyrelsen m.m. i 2013 års budget. 

6. Nämnderna får stimulansbidrag med 12,8 mnkr för inkomna 

ansökningar för utbyggnad av förskolelokaler, under förutsättning av 

att kraven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag uppfylls. 

Beslut om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskolelokaler 

gäller tidsbegränsat till och med 2013. 

7. Nämnderna beviljas totalt 14,8 mnkr för projekt att finansieras ur 

reserverade medel i eget kapital för ytterstadsarbetet. 

8. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

285,2 mnkr för redovisade omslutningsförändringar samt för övriga 

omfördelningar och justeringar enligt bilaga 1 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 



9. Utöver vad som framgår ovan avslås övriga framställningar i 

tertialrapport 2 från nämnderna.  

10. Kungsholmens stadsdelsnämnds begäran om avveckling av resultat-

enheter tillstyrks.  

11. Bromma stadsdelsnämnds ansökan om att avveckla Blackebergs vård- 

och omsorgsboende och servicehus, totalt cirka 100 lägenheter, 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

12. Tidigare beviljade stimulansbidrag om totalt 0,9 mnkr för utbyggnad 

av bostäder med särskild service för personer med fysisk och psykisk 

funktionsnedsättning återtas, med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

13. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds ansökan om stimulansbidrag 

om totalt 0,6 mnkr, varav 0,1 mnkr för beställarstöd och 0,5 mnkr för 

förprojektering, av en ny gruppbostad i projektet Drivhuset 1 i Enskede 

gård godkänns med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Älvsjö stadsdelsnämnds ansökan om att få avveckla 31 

servicehuslägenheter inom Älvsjö servicehus (dnr 327-1398/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

15. Under förutsättning av att kommunfullmäktige beslutar att 

Centralupphandling av kontantkort ska genomföras, delegeras till 

stadsdirektören att fastställa förfrågningsunderlag, meddela 

tilldelningsbeslut samt efter genomförd upphandling teckna avtal med 

leverantören. 

16. Sammanställning av uppföljning av vård- och omsorgsboende, 

hemtjänst och dagverksamhet, samtliga regiformer, samt stadens 

uppföljning av ramavtal om enstaka platser, för år 2012 (dnr 327-

1052/2013) godkänns med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

17. Förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt Socialtjänstlagen och 

insatser enligt Lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 

till barn, ungdomar och vuxna med funktionsnedsättning (dnr 326-

1319/2013) godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 9 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

18. Felskrivning i ärendet "Uppföljning av budget 2013 - tertialrapport 1 

per 30 april med helårsprognos", dnr 113-588/2013 rättas genom att 

ordet "Rinkebyakademien" byts ut mot "Rinkebyskolan" med vad som 



sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

19. Farsta stadsdelsnämnds hemställan om Telia Soneras flytt från 

nuvarande kontorslokaler anses besvarad med hänvisning till vad som 

sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

20. Funktionshinderombudsmannens årsrapport (dnr 326-552/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

21. Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11 (dnr 303-1871/2012) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

22. Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11 (dnr 303-1076/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

 

 

Föredragande borgarrådet Sten Nordin anför följande. 

 

Ärendet 

 

Ärendet innehåller stadens tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 

2013. Stadsledningskontoret och Stockholms Stadshus AB har analyserat 

samtliga nämnders respektive bolags tertialrapporter per den 31 augusti med 

delårsbokslut och helårsprognoser i förhållande till budget 2013. 

 

Beredning 

 

Ärendet har beretts av stadsledningskontoret. 

 

Mina synpunkter 

 

Stockholms stad fortsätter att uppvisa en stabil och solid ekonomi, trots fortsatt 

instabil världsekonomi. Det gör att vi, till skillnad från många andra, kan 

fortsätta satsa på välfärdens kärna utan att göra avkall på kvalitet. Stockholms 

stad visar som helhet upp ett finansiellt överskott vilket borgar för en fortsatt 

tryggad ekonomi i stadens verksamheter. Budgethållning är dock en 

förutsättning för att de medel som kommunfullmäktige har anslagit ska räcka 

till.  



Att världsekonomin dock ser något ljusare ut framöver är ett gott tecken 

även för staden trots att den samlade bedömningen är att staden kommer att 

uppfylla kraven för en god ekonomisk hushållning för helår 2013. Stockholm 

är som storstad i världen beroende av en fungerande och robust 

världsekonomi. 

En viktig anledning till stadens goda ekonomi är att många i Stockholm är 

med och bidrar. Arbetslösheten är lägre i Stockholm är i övriga landet och 

kostnaderna för ekonomiskt bistånd ligger i dagsläget under det 

prognosticerade beloppet. Det betyder att fler kan försörja sig själva, något 

som stadens arbete hela tiden är inriktat mot. I det arbetet är Jobbtorg 

Stockholm en viktig resurs. 

Stockholm arbetar med de globala miljöutmaningarna ur ett lokalt 

perspektiv och inom ramen för stadens miljöprogram 2012-2015 arbetar staden 

för att minska verksamheternas klimatpåverkan såväl som att påverka invånare 

och företag att minska sin miljöbelastning.  

För att Stockholm ska kunna fortsätta växa behövs det fler bostäder i 

staden. Planeringen för nya bostäder ska ske så att en jämn bostadsproduktion i 

stabilt tempo över konjunkturcykeln säkerställs. Samtidigt har staden nyligen 

aviserat en tempoökning på området. I och med nästa års budget ökar 

planeringstakten och målsättningen är att 140 000 nya bostäder ska byggas 

mellan åren 2010 och 2030. De behövs för att möta den efterfrågan som finns i 

regionen och staden ser för helåret ut att nå målen om markanvisningar och 

bostäder i färdiga detaljplaner. Även målen om påbörjade och färdigställda 

bostäder bedöms nås. 

Det är viktigt att det finns ett brett urval av skolor, med olika inriktningar 

och alternativ, så att alla barn och elever kan välja en skola som passar deras 

önskemål. Stockholms barn och ungdomar ska därtill erbjudas Sveriges bästa 

förskolor och skolor. Det får aldrig råda någon tvekan om att kvalitet sätts i 

första rummet och kunskapsresultaten för grundskolan i Stockholm visar en 

positiv utveckling jämfört med föregående år, något som är glädjande. Även 

resultaten i de nationella proven i matematik för årskurs 9 har förbättrats 

markant och uppnår de högsta nivåerna på sju år med 91 procent godkända 

elever. 

Precis som stadsledningskontoret skriver så bidrar Stockholms stads 

kulturverksamheter till ett fritt och öppet kulturliv som präglas av hög kvalitet, 

mångfald och bredd. Det är en styrka i en stad som präglas av många 

önskemål. Att det ska kunna finnas något som passar de allra flesta är viktigt i 

en storstad och Stockholms breda palett av konstformer, kultur och uttryck gör 

att valmöjligheterna är många. 



Stockholms äldreomsorg ska hålla god kvalitet, oavsett utförare. De äldre 

ska kunna känna sig trygga och omsorgen ska uppfylla deras behov och ta 

hänsyn till deras önskemål. Sedan år 2011 har 50,0 mnkr per år fördelats till 

demensboenden verksamma inom staden. Detta har bland annat lett till att 

bemanningen kunnat ökas och att den boendes vardag blivit tryggare och mer 

innehållsrik. Under året har såväl kommunala som privata utförare av 

hemtjänst, liksom under år 2012, kunnat söka medel för 

igångsättningskostnader av demensteam inom hemtjänsten. 

Människor med funktionsnedsättning ska, så långt det är möjligt, ha samma 

möjligheter som alla andra att leva ett självständigt liv. Inriktningen för stöd 

och service till personer med funktionsnedsättning är att identifiera och ta bort 

det som hindrar delaktighet i samhället och ett självständigt liv. 

Tillgänglighetsfrågor är därför av stor vikt i stadens verksamheter. Omsorg 

och insatser ska präglas av värdighet och respekt och hänsyn ska tas till de 

olika behov som yngre och äldre har. Utbyggnad av bostäder för personer med 

funktionsnedsättning ska öka för att säkra tillgången långsiktigt. 

Sammantaget uppvisar Stockholms stad ett stabilt resultat och majoriteten 

tar ansvar för stadens ekonomi. Det behövs för att möta de utmaningar som vi 

står inför i framtiden och vi står väl rustade. 

 

Bilagor 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande med bilagor. 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarråden Karin Wanngård och Roger Mogert 

(båda S) enligt följande. 

 

Vi föreslår att kommunstyrelsen beslutar för egen del: 

1. Att i första hand återremittera beslutspunkter 11 och 14 om avveckling av 

servicehus i Bromma och Älvsjö stadsdelsnämnder till SLK för att redovisa 

hur en förändrad biståndsbedömning kommer påverka behovet av 

servicehusboenden innan beslut fattas i fråga om eventuell avveckling. 

2. Att i andra hand avslå stadsdelsnämndernas ansökan i beslutspunkterna 11 och 

14. 

3. Att Farsta stadsdelsnämnds hemställan bifalls 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Att delvis bifalla borgarrådets förslag till tertialrapport 2 



2. Att förändring av indikatorer, årsmål eller ansvarig nämnd/bolag godkänns 

enligt nedanstående. 

3. Att därutöver anföra 

 

I de delar som handlar om måluppfyllelse, tillståndet i Stockholm och behovet av en 

politik för  

1. fler jobb,  

2. ökade kunskapsresultat i Stockholms skolor, 

3. ökad trygghet samt ordning och reda i Stockholms äldreomsorg samt 

4. ökad bostadsproduktion  

hänvisar vi till vårt nyligen lagda budgetförslag.  

I detta sammanhang nöjer vi oss med att konstatera att det av T2 framgår tydligt att 

avsaknaden av insatser mot arbetslöshet, sjunkande skolresultat, bostadsbrist och 

brister i äldreomsorgen står i direkt proportion mot den moderata oviljan att se 

samhällsproblem. Passivitet som politisk ledstjärna blir i det samman fullt begriplig. I 

vårt budgetförslag redovisar vi grunden för en politik som kan ge Stockholm den 

nystart som staden så väl behöver. 

Här koncentrerar vi oss på att kommentera de förslag till beslut som finns i T2. 

I vår budget redovisar vi de förslag vi anser behöver genomföras för att höja 

kunskapsnivån i Stockholms skolor. En viktig grundförutsättning är att ställa höga 

krav på verksamheterna, eleverna och föräldrarna. Detta bör självklart återspeglas i 

kommunfullmäktiges indikatorer. Vi har tidigare kritiserat att majoriteten satt 

medvetet låga mål. Det är begripligt för en majoritet som har som högsta målsättning 

att nå hög måluppfyllelse. Men liksom det i skolan inte är en framkomlig väg att öka 

måluppfyllelsen genom att sänka förväntningarna är det inte heller det i kommunen. 

Därför vill vi höja de nu föreslagna indikatorerna för kunskapsresultat i årskurs sex.  

 

 Faktiskt 

resultat 2012 

Moderaternas 

förslag till 

indikator 

Socialdemokraterna

s förslag till indikator 

Andel elever 

som uppnått 

kravnivån på de 

nationella proven 

i matematik i 

årskurs 6 

 

83,1 % 

 

80,0 % 

 

86,0 % 

Andel elever 

som uppnått 

kravnivån på de 

nationella proven 

i svenska i 

årskurs 6 

 

86,6 % 

 

85,0 % 

 

90,0 % 

 



Utifrån dessa höjningar bör också nivån för andelen elever som uppnått målen i alla 

ämnen justeras upp i motsvarande grad. Avseende övriga indikatorer instämmer vi i 

borgarrådets förslag. 

Antalet avslag på biståndsansökningar om boende på servicehus når nya 

rekordnivåer. 4 av 10 som upplever sig ha behov förvägras rätten till ett tryggt boende. 

Detta trots ansvarigt borgarråds löfte om att biståndsbedömningen också ska väga in 

trygghet i bedömningen. Samtidigt föreslår nu Moderaterna att två enheter med 

servicehus-lägenheter avvecklas med hänvisning till bristande efterfrågan och 

stadsledningskontoret konstaterar att avvecklingen är i linje med stadens 

äldreboendeplanering. Vi vet att det när det gäller Blackeberg finns krav från 

Arbetsmiljöverket som kräver ett beslut om vissa investeringar men vi anser dock att 

den avveckling av servicehus som alliansen genomför, så försämrar möjligheten att 

tillgodose de äldres behov och därmed begränsar valmöjligheten, på ett sådant sätt att 

fortsatt drift bör vara huvudalternativet. I Bromma exempelvis bedöms antalet äldre 

öka substantiellt samtidigt som utbudet kraftigt minskar.  

Särskilt paradoxalt blir det med tanke på att alliansen i sitt budgetförslag hävdar att 

de vill förändra biståndsbedömningen så att särskild hänsyn ska tas till ålder och 

ensamhet. Antingen är detta ett sällsynt tomt löfte eller så kommer det att påverka 

behovet av platser. Om så sker för de borgerliga partierna en politik där de ena dagen 

lägger ner fungerande verksamheter för att därefter behöva återstarta dem igen.  

Vi föreslår att kommunfullmäktige avslår förslaget att avveckla servicehusboende i 

Älvsjö respektive Bromma. Givet att Moderaterna driver på för avvecklingen inser vi 

att detta kommer nå begränsad framgång. För att undvika att Moderaterna gör ännu en 

dålig affär med skattebetalarnas pengar föreslår vi att kommunstyrelsen innan beslutet 

om avveckling bör redovisa hur en förändrad biståndsbedömning i enlighet med det 

som föreslogs i kommunstyrelsens förslag till budget för 2014 kommer påverka 

behovet av servicehusboende. Ärendet bör således i denna del återremitteras för en 

redovisning av detta så att kommunfullmäktige har ett relevant beslutsunderlag. 

Det är välkommet att Äldrenämnden redovisar en sammanställning av uppföljning 

av vård- och omsorgsboende, hemtjänst och dagverksamhet. Det är uppenbart att det 

finns stora problem såväl vad gäller anställningsförhållande – och därmed i 

förlängningen kontinuiteten för brukarna – och utbildningsnivå i flera privata 

hemtjänstföretag. Det understryker en verklighet där mängden utförare (kring 200) 

försvårar en verklig kvalitetskontroll. Det visar än tydligare på att Stockholm behöver 

ett program för ordning och reda i äldreomsorgen. 

Farsta stadsdelsnämnd hemställer att kommunstyrelsen ska göra vad den kan för att 

medverka till att de 3 500 arbetsplatser som ersätts i och med att Telia Sonera flyttar 

från området. Stadsledningskontoret föreslår att hemställan ska anses besvarad med 

hänvisning till det som redan görs. Resultaten av Sten Nordins arbete i detta avseende 

är ju inte uppmuntrande hittills – arbetslösheten har tvärtom ökat kraftigt i hela 

Söderort. Tvärtom är oviljan att göra något en illustration på nuvarande passivitet i 

sysselsättningsfrågan. Om en kommun av Farstas storlek skulle förlora 3 500 

arbetsplatser i någon annan del av Sverige skulle kommunen ha engagerat sig hårt. Till 



Farsta blir beskedet att vi gör tillräckligt. Vi anser tvärtom att Farstas hemställan ska 

bifallas och stadsledningskontoret få i uppdrag att tillsammans med SBR och 

stadsdelsnämnden analyserar möjliga insatser och därefter arbetar för fler 

arbetstillfällen i Söderort i enlighet med detta. 

Övriga beslutspunkter som hanteras i detta förslag till beslut: 

Renovering och ombyggnad av fastigheten Beridarebanan 10, Hötorgshallen. 

Reviderat genomförandebeslut,  

Dnr 302-289/2013 

Finanspolicy,  

Dnr 023-1449/2013 

Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete,  

Dnr 222-1384/2013 

Återremiss från kommunfullmäktige den 17 december 2012, 

Dnr 149-1655/2012 

Omstrukturering inom Älvsjö servicehus, Dnr 327-1398/2013 

Sammanställning av uppföljning av vård- och omsorgsboende, hemtjänst och 

dagverksamhet, samtliga regiformer, samt stadens uppföljning av ramavtal om enstaka 

platser, för år 2012,  

Dnr 327-1052/2013 

Förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt Socialtjänstlagen och insatser 

enligt Lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade till barn, ungdomar och 

vuxna med funktionsnedsättning,  

Dnr 326-1319/2013 

Förslag om hundrastområde på Fåfängan, Dnr 667-4/2013 

Telia Soneras flytt från nuvarande kontorslokaler,  

Dnr 336-1013/2013 

Delaktighet för personer med funktions-nedsättning 2012, 

Funktionshinderombudsmannens årsrapport 2013,  

Dnr 326-552/2013 

Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11,  

Dnr 303-1871/2012 

Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11,  

Dnr 303-1076/2013 

Norra Länken, lägesrapport,  

Dnr 314-956/2013 

Ändring i Allmänna lokala ordnings-föreskrifter för Stockholms kommun 

(upphävande av hundförbud på Långholmens klippbad), 

Dnr 667-525/2013 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Daniel Helldén (MP) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 



1. Att delvis bifalla förslag till beslut 

2. Att avslå Bromma stadsdelsnämnds ansökan om att avveckla Blackebergs vård 

och omsorgsboende och servicehus, totalt cirka 100 lägenheter,  

3. Att avslå Älvsjö stadsdelsnämnds ansökan om att få avveckla 31 

servicehuslägenheter inom Älvsjö servicehus, 

4. Att återremittera förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt 

Socialtjänstlagen och insatser enligt Lagen om stöd och service till vissa 

funktionshindrade barn, ungdomar och vuxna med funktionsnedsättning,  

5. Att anföra följande:  

Stockholms livsmiljö ska vara hållbar 

Miljöfrågorna tas på tillräckligt stort allvar av den styrande majoriteten och stadens 

miljöarbete behandlas summariskt i tertialrapporten för perioden maj till augusti 2013. 

Att målet Stockholms livsmiljö är hållbar anges uppfyllas helt beskriver inte alls de 

utmaningar Stockholm står inför när det gäller att minska stadens miljöpåverkan och 

invånarnas ekologiska fotavtryck. 

Växthusgasutsläpp 

Den planerade minskningen av utsläpp av klimatgaser fram till 2015 är helt 

beroende av Fortums utfasning av kolanvändningen. Vi anser självklart att kolet ska 

fasas ut snarast och att det är oroande att det finns tveksamheter om hur snabbt Fortum 

planerar att minska sin kolförbränning. Det faktum att färdigställande och 

igångsättning av det biobränsleeldade verket nu tidigareläggs till hösten 2015 gör att 

det går att avveckla koleldningen i Värtan direkt därefter. Vi menar att klimatmålet 

behöver skärpas så att minskningstakten ligger i linje med målet att Stockholms totala 

utsläpp ska vara noll år 2030. Det innebär ett mål om 2,0 ton koldioxidekvivalenter per 

person till år 2018. 

Stockholms invånare ger upphov till omfattande utsläpp av växthusgaser även 

utanför Sveriges gränser. Detta är något som politikerna i Stockholm måste våga lyfta 

fram och diskutera. En beräkningsmodell som tydliggör stockholmarnas faktiska 

klimatpåverkan inklusive flygresor och konsumtion ska arbetas fram och 

implementeras i staden.   

Matavfall som sorteras ut för biologisk behandling 

Den styrande majoriteten har målet att mängden insamlat matavfall innevarande år 

ska uppgå till 12 procent av den totala mängden matavfall. Prognosen är att målet inte 

kommer att uppnås utan att endast ca 10 procent kommer att samlas in under året. Vi 

menar att det är fullt möjligt att sortera ut 70 procent av matavfallet i Stockholm, 

vilket ligger i nivå med vad som görs i t.ex. Västerås. I Oslo samlas hela 90 procent av 

matavfallet in och försök i Stockholm har visat att insamlingsmängder lokalt på upp 

till 50 procent har nåtts efter enbart 4 månader.  

Andel ekologiska livsmedel 

Stockholm ligger långt efter de kommuner i Sverige som är ledande på inköp av 

ekologiska livsmedel och dessutom under genomsnittet för offentlig sektor i Sverige. 

Flera kommuner ligger redan på runt 45 procents andel ekologiska livsmedel och 

Miljöpartiet anser att andelen ekologiska livsmedel i staden ska uppgå till 50 procent 



vid utgången av 2015. Utbildningsnämnden står för stora delar av den mat som 

serveras i Stockholms skolor och förskolor. Av alla nämnder i Stockholm är det 

Utbildningsnämnden som köper in lägst andel ekologiskt, endast 12,3 procent och det 

drar ner den totala andelen.  

 

Det byggs många bostäder i Stockholm 

Det är bekymmersamt att målet om att det ska byggas många bostäder i Stockholm 

bara delvis uppnås. För att stadens vision, Stockholm 2030, ska uppnås står det 

beskrivet i T2:an att staden ska planera för en långsiktig bostadsförsörjning med minst 

100 000 nya bostäder. Detta innebär att det ska skapas förutsättningar för 5 000 nya 

bostäder per år – hyresrätter, bostadsrätter, studentbostäder, hus och 

ägarlägenheter.  Det blir intressant att läsa uppföljningen av stadens nya mål om 140 

000 nya bostäder.  

Miljöpartiet anser att det är bra staden har högt uppsatta bostadsförsörjningsmål 

men anser att staden måste kunna erbjuda samtliga invånare en bostad om Stockholm i 

framtiden ska vara en attraktiv stad.  Det är tufft att hitta en studentbostad i Stockholm 

och i år är bostadsbristen för unga och studenter värre än på länge.  

I T2:an står det redovisat att exploateringsnämnden markanvisat 2 182 

studentbostäder, och prognosen visar att totalt cirka 2 230 studentbostäder kommer att 

markanvisas under år 2013. Den långsiktiga planeringen för stadens studenter är bra 

och nödvändig men hjälper inte den student som i nuet behöver ett snabbt boende. Att 

endast 185 studentbostäder hittills färdigställts genom nyproduktion och ombyggnad 

är riktigt illa och en faktor som kan underminera Stockholms attraktivitet som en 

framtida kunskapsstad. Att årsmålet om ett nettotillskott om 300 studentbostäder 

bedöms bara delvis nås, är under all kritik. Miljöpartiet har länge påvisat bristen på 

omedelbara och snabba lösningar för stadens studenter och har föreslagit en rad 

åtgärder för att hitta en lösning på den svåra bostadssituationen för stadens studenter.   

Allt kan inte skyllas på överklaganden. Utan snarare bör kritiken riktas på den 

bristande förankringen och förmågan till dialog med de som berörs. Miljöpartiet 

avsätter i årets budget en särskild satsning på dialog, för att därigenom uppnå bättre 

helhetslösningar och för att uppnå målen om minst 100 000 bostäder till 2010.    

Vi måste hålla fortsatt högt tempo för att möta bostadsbehovet i Stockholm. Dock 

vill vi lyfta fram vikten att en satsning på nybyggnation av bostäder för studenter och 

unga är en satsning på framtidens arbetskraft, forskare och entreprenörer.  

Stockholmarna är nöjda med kultur- och idrottsmöjligheterna i Stockholm  

Indikatorn ”Stockholmarnas nöjdhet med Stockholms idrottsliv” nås inte under 

2013 och det med stor marginal. Det är rimligt att anta att en av anledningarna till 

detta är anläggningssituationen i Stockholm. Idag råder akut brist på idrottshallar, brist 

på konstgräsplaner och flera av stadens simhallar är i ett stort behov av upprustning.  

Det är viktigt att staden tidigt projekterar för idrottsytor när staden bygger nytt. 

Idag ser vi att nya bostadsområden som Hagastaden, Nya Djurgårdsstaden (trots att 

Hjorthagshallen byggs) och Annedal står utan nödvändiga idrottsytor. Självklart blir 



trycket högre även på befintliga anläggningar när staden bygger nya bostäder utan att 

investera i nya idrottsanläggningar. 

Idag är det ett underhållsunderskott i Stockholms idrottsanläggningar. Detta beror 

till del på att nämnderna, under år, inte kompenserats för ökade priser och löner. För 

idrottsförvaltningens del har detta lett till att förvaltningen varit tvungen att skjuta upp 

nödvändigt underhåll av stadens anläggningar.  

Plantaxehöjningen för skolor har minskat skolornas efterfrågan på tider i stadens 

idrottshallar. Förutsatt att skolorna inte tillgodoser sina idrottsbehov på annat håll är 

det allvarligt. Idrott är en mycket viktig del av skolan och medför en rad positiva 

effekter utöver hälsoeffekterna. Inte minst underlättar motion och rörelse för barn att ta 

till sig kunskap lektioner i skolan. 

Om målen för idrott i Stockholm ska uppfyllas behövs mer resurser till stadens 

idrottsliv. Vi noterar att indikatorerna ”ungdomars nöjdhet med tillgång till 

spontanidrott” och ”ungdomars nöjdhet med tillgången på organiserad idrott” uppfylls 

vilket såklart är glädjande. Att sätta dessa mål till 50 procent känns dock orimligt lågt. 

Vi anser att staden bör ha högre ambitioner för att uppmuntra berörda nämnder, såsom 

stadens stadsdelsnämnder, att prioritera tillgången till spontan och organiserad idrott. 

Stockholmarnas nöjdhet med Stockholms kulturliv 

Utfallet för indikatorn når inte upp till det uppsatta målet. En del i detta arbete är 

att se till att den kultur som erbjuds på Stockholm är relevant och tillgänglig för fler. 

Men det handlar också om att det finns lokaler så att de som utövar kultur har 

någonstans att vara.  

Barn och elever inhämtar och utvecklar kunskaper och värden 

Det är glädjande att se att kunskapsresultaten för grundskolan visar på en positiv 

utveckling och vi instämmer i att det krävs ett fortsatt fokus på kunskap och lärande 

för att den positiva utvecklingen ska fortsätta. Att fokusera på de skolor som har sämst 

måluppfyllelse anser vi är klokt. Staden måste se till att alla elever får del av de 

resurser och stöd som de behöver- Indikatorerna och utfallet för dessa är i de flesta fall 

uppfyllda. Det finns dock några som inte är det, i de flesta av de fallen är skillnaden 

någon procentenhet. Men när det gäller uppfyllelsen för godkända SFI elever är 

skillnaden något större. Det kan därför behövas särskilda insatser och lösningar för att 

utfallet för den indikatorn ska uppfyllas.  

Valfrihet/Äldreomsorg 

Att Stockholmarna har så stor valfrihet som det sägs i T2 är en sanning med 

modifikation. Det är bra att möjligheter finns att välja utförare av omsorg mm, men 

särskilt inom äldreomsorgen skulle det behövas större valmöjligheter när det gäller 

innehållet i de beviljade insatserna.  

Servicehusplatser står också tomma, och planerar att läggas ner (punkt 11 och 14), 

trots att många gamla får avslag på sina ansökningar om att få komma till ett 

äldreboende. Vari ligger valfriheten då? Bedömningarna av rätten till en plats på 

servicehus måste bli generösare. Det ska tydliggöras att hög ålder samt upplevd oro 

och ensamhet ska kunna räcka som bifallsgrund. 



När ändå servicehusplatser står tomma ska de tillgängliggöras som studentbostäder 

för att minska studentbostadsbristen och undvika tomgångshyror. 

Förskola 

För att det ska kunna byggas bra nya förskolor behöver nivån höjas för vad en ny 

förskoleplats får kosta. Det är rimligt att ”taket” för hur mycket en förskola får kosta 

revideras något så att alla förskolor som byggs kommer ha tillagningskök och att ytan 

som barn har att röra sig på är anpassad till barnens behov av att kunna leka och röra 

på sig snarare än till vad en förskoleplats ”får” kosta.  

 

 

Stadsdelsnämnderna 

I stadsdelsnämnderna är det framför allt verksamhetsområdet Stöd och service till 

personer med funktionsnedsättning som ser ut att gå med underskott, 34,4 mnkr. Störst 

underskott beräknas av Hässelby-Vällingby, 16,6 mnkr. En förklaring är att antalet 

personer med funktionsnedsättning har ökat, och det är viktigt att nämnderna 

kompenseras för detta så att inte personer med funktionsnedsättning liksom andra 

verksamheter ska behöva betala för detta. 

Punkt 12, Bostäder med särskild service 

Bristen på bostäder med särskild service för personer med psykisk eller fysisk 

funktionsnedsättning är skriande, och utbyggnadstakten allt för långsam. Det blir 

därför märkligt att stimulansbidrag som beviljats för detta ändamål ska behöva återtas. 

Medlen borde kunnat komma till användning i utbyggnaden av denna form av 

bostäder. 

Punkt 17, Riktlinjer för insatser enligt LSS och SoL till funktionsnedsatta 

Bedömningarna för ledsagning är allt för restriktiva. Personer med 

funktionsnedsättning har alldeles för dåliga möjligheter att i sitt vardagsliv på 

hemorten kunna delta i fritidsaktiviteter, kulturevenemang, sport, besök hos vänner 

och släkt mm. 

De inskränkningar som förslaget innebär skulle leda till avsevärt försämrad 

livskvalitet för en grupp stockholmare. Det skulle strida mot såväl lagstiftarens 

ambitioner om att utjämna levnadsvillkor som stadens ambitioner om att ha en 

socialtjänst i världsklass. 

Dessutom är det högst anmärkningsvärt att förslaget till nya riktlinjer inte hanteras 

som ett eget ärende utan tas upp i det stora ärendet om Tertialrapport 2. Förslaget 

skulle behöva gå ut på en bred remiss för att förankras bland 

handikapporganisationerna. Tre arbetsdagar innan det skulle tas i 

borgarrådsberedningen och kommunstyrelsen fanns ärendet ännu inte med på KS 

dagordning i Insyn. 

Hela motivet bakom LSS är att utjämna skillnader i livsmöjligheter. Det är en 

individuell rättighetslagstiftning, där varje fall ska prövas individuellt. Staden har 

tolkat Högsta förvaltningsdomstolens domar på ett sätt som inte är nödvändigt. HFD 

gör en mycket snäv tolkning av LSS och skiljer sig därigenom från såväl tidigare 

instanser som Socialstyrelsens tolkning av lagstiftarens intentioner. Domen innebär 



tydligt att vi kan neka att ge ledsagning vid semesterresa. Men staden är egentligen fri 

att tolka lagstiftningen till individens fördel. Det finns inga juridiska hinder för att 

behålla nuvarande riktlinjer vad gäller ledsagning vid semesterresa. Förvaltningen bör 

därför återkomma med riktlinjer där rätten till semesterresa med ledsagare kvarstår i 

oförändrad form. 

Därutöver anser vi att timmar som inte utnyttjats under en månad bör kunna 

överföras till följande månad. Detta påpekar funktionshinderrådet att de lovats tidigare 

och denna revidering av riktlinjerna verkar vara ett rimligt tillfälle att leva upp till 

detta löfte. 

 

 

Stockholms stad är en attraktiv arbetsgivare med spännande och utmanande 

arbeten 

Det är bra att den långa sjukfrånvaron minskar, men det är inte bra att trenden med 

ökad korttidsfrånvaro verkar fortsätta. Psykisk ohälsa är den sjukdomsorsak som ökar 

mest. Det krävs mer kunskap kring hur arbetssituationen påverkar människors 

psykiska hälsa och vad som kan göras för att förebygga att människor upplever ohälsa 

på grund av arbetet.  

Vi noterar att kvinnor har högre sjukfrånvaro än män. Det finns anledning att se 

över arbetsvillkoren i de delar av stadens verksamheter där det är flest kvinnor som 

arbetar. Arbetsvillkor för kvinnor och män inom olika yrkeskategorier är ytterst en 

fråga om jämställdhet. Förutsättningar för en riktad arbetstidsförkortning för 

kategorier med tung arbetsbelastning och oregelbundna arbetstider bör utredas för att 

se om detta kan bidra till en minskad sjukfrånvaro i yrken som är kvinnodominerade.  

Arbetet med att erbjuda heltid till anställda som idag har ofrivillig deltid är viktigt. 

Ett intensifierat arbete krävs och en målmedvetenhet där målet ska vara att ingen som 

inte vill ska arbeta deltid.  

Delmålsavstämning av stadens miljöprogram 2012 

Utöver indikatorerna i budgeten som redovisas i tertialrapport 2 finns ett stort antal 

indikatorer i stadens miljöprogram. Vi har sedan tillkomsten av det nya 

miljöprogrammet riktat kritik mot att det har för låga ambitionsnivåer och att flertalet 

av målen och delmålen är alltför vaga eftersom de inte är kvantifierade och därmed 

inte mätbara. 

1. Miljöeffektiva transporter 

Om Stockholms stad menar allvar med ett miljöeffektivt transportsystem är en 

minskning av biltrafiken en förutsättning. Både biltrafikens andelar och antalet bilar 

måste minska. Dessutom behövs energieffektivisering i transportsektorn. 

Att miljökvalitetsnormerna för luft inte uppnås är ett stort och återkommande 

problem. Luftkvalitetsnormerna anger lägsta godtagbara luftkvalitet och för att minska 

luftens påverkan på människors hälsa är det nödvändigt att nå betydligt lägre halter. 

Dygnsmedelnormen för partiklar (PM 10) klarades under 2012, utom vid en 

mätstation, till följd av gynnsam väderlek. Men under 2013 har de åter överskridits. 

Dygnsnormen för kvävedioxid överskreds på nästan samtliga gator där den mäts 

redan under årets första fyra månader. För att klara normen på samtliga mätstationer 



krävs åtgärder som minskar trafiken i staden. Att viktiga åtgärder på nationell nivå 

saknas är ett stort problem men det bör inte förhindra att staden vidtar möjliga åtgärder 

för att mål och normer ska uppnås. 

När det gäller målen för miljöbilar finns flera hinder på nationell nivå. Det råder 

oklarheter om vilka regler som ska gälla för personbilar. Troligen kommer andelen 

dieselbilar att fortsätta öka, vilket leder till ökade utsläpp av kvävedioxid. När det 

gäller de tunga fordonen saknas styrmedel för förnybara drivmedel hög sårbarhet kring 

nyinvesteringar. Miljöpartiet har länge förespråkat ett s.k. Bonus Malus-system som 

betyder att en avgift tas ut vid köp av en bil med höga utsläpp och en bonus utbetalas 

vid köp av en bil med låga utsläpp. 

 

 

2. Giftfria varor och byggnader 

Här menar vi att fokus måste läggas på att minska inflödet av farliga kemikalier till 

samhället istället för att försöka åtgärda problemen när kemikalier påverkar 

människors hälsa eller när kemikalierna blir avfall som måste tas omhand. 

Vi saknar en strategi för hur man ska undvika att få in nya skadliga kemikalier i 

stadens verksamheter, d.v.s. skadliga kemikalier som ännu inte uppförts på några 

listor. Därför bör försiktighetsprincipen inkluderas i den kommande kemikalieplanen. 

Vi är positiva till ett samarbete om kemikalier mellan kommuner. 

Kemikalieområdet är ett ganska rörigt och föränderligt område där det kan vara 

svårt att göra rätt. Detta är ett område som kräver kunskap och tydlighet. Staden är en 

stor aktör som har stor inverkan och därför bör gå före. Staden har också många 

underaktörer som behöver tydlighet. Starkare krav ska kunna ställas inom specifika 

viktiga områden, exempelvis inom skolor och förskolor. Vid miljödiplomering av 

förskolor kan t.ex. en tydlig grupp uppställda mål och riktlinjer prickas av och därmed 

ge en större tydlighet för förskolans ledning och för föräldrar till barnen på förskolan. 

Vi tror också på en ”kloka-listan” som kan tas fram i samarbete mellan kommuner, där 

listade produkter som uppfyller kommunens kemikaliekrav inom prioriterade områden 

finns med. Vi anser dock att man i den övergripande planen kan utgå från befintliga 

verktyg.  

Barn är särskilt utsatta och känsliga för farliga kemikalier. För att kunna uppnå en 

giftfri vardag för barn måste kemiska risker även beaktas när förskolor, lekplatser och 

idrottsanläggningar byggs och renoveras. Endast produkter som är säkra ska användas 

– barnperspektivet och försiktighetsprincipen måste gälla. Inom ramen för den nya 

kemikalieplanen ska kriterier för att undvika exponering för skadliga kemikalier på 

förskolor tas fram. 

Vi noterar att delmålet ”andelen miljöklassade byggnader ska öka” inte kommer att 

uppnås och det saknas sätt att mäta detta på.  

3. Hållbar energianvändning 

Det är mycket allvarligt att staden inte verkar nå sina energi-mål. Att en minskad 

energianvändning delvis beror på att staden säljer ut sina fastigheter är inte ett 

acceptabelt sätt att räkna. Staden ser inte heller ut att nå sina mål vad gäller 

klimatanpassning. Detta kan bli ett problem tidigare än beräknat eftersom 

klimatgasutsläppen är fortsatt höga.  



Att det fortfarande är lönsamt att elda kol för energiproduktion tyder på att statliga 

styrmedel måste skärpas och att energiskatter behöver ses över på nationell nivå för att 

gynna användningen av biobränslen och en skyndsam utfasning av kolbaserad energi.  

Bristen på tillräckliga statliga styrmedel är dock inte enda orsaken till att utsläppen 

av klimatgaser minskar mycket långsamt i Stockholm. En anledning är bristande 

styrning från majoriteten i stadshuset där t.ex. lovande projekt med 

energieffektiviseringar och energiproduktion från förnybar el läggs ner eller sopas 

under mattan på oklara grunder. Så länge stadens ledning inte kan styra sina egna 

bolag och verksamheter till att gå före för att kraftigt minska sina koldioxidutsläpp så 

kommer arbetet med Stockholms klimatarbete stå och stampa och vara beroende av 

vad Fortum anser sig kunna bidra med. Då många åtgärder måste påbörjas i tid för att 

ge effekt är det nu hög tid för staden att påbörja nya projekt för energieffektivisering 

och produktion av förnybar el för att kunna finna vägen till att bli en klimatsmart 

huvudstad. 

 

 

4. Hållbar användning av mark och vatten 

Att data saknas för att ens kunna veta hur staden uppnått delmålet vad gäller 

intrång i grön- och vattenområden, stärkandet av biologisk mångfald och 

ekosystemtjänster utgör ett stort problem. Stadens revisorer har nyligen granskat 

stadens miljöarbete med inriktning på målet ”Hållbara användning av mark och 

vatten”. Av granskningen framgår att uppföljningen av delmålet upplevs som mycket 

svår. Det förekommer att indikatorer tas bort ur det interna ledningssystemet vilket 

förmodas bero på bristande information om att de används för uppföljning av 

miljöprogrammet. Det finns inget system för att beräkna hur mycket grönområden som 

försvinner för varje byggprojekt. Bristande underlag och mätmetoder utgör ett stort 

problem. Tillräckliga riktlinjer för grönkompensation saknas och det gör det svårt att 

kompensera ekologiskt värde med nytt ekologiskt värde.  

Ansvarsförfördelningen för dagvattenhanteringen i staden är otydligt. Mängden 

bräddat vatten var 2012 nära det högsta värdet under hela 1900-talet och Stockholm 

Vatten klarar inte att uppnå riktvärdet för bräddning räknat som 10-årsmedelvärde. 

Risken är stor att miljökvalitetsnormerna för vatten kommer att bli svåra att klara och 

det är ett problem att åtgärder som t.ex. planerad provtagning på fisk skjuts på 

framtiden.  

Vi anser att Miljöförvaltningens expertkunskaper ska tas i större beaktande av 

stadens övriga förvaltningar för en långsiktig förvaltning av luft, vatten och 

grönområden i staden. Gemensam beredning av markanvisningar där en rad 

bedömningar vägs samman bör göras inför beslut i Exploateringsnämnden. 

5. Miljöeffektiv avfallshantering 

Miljöpartiet de gröna har påtalat vikten av matavfallsinsamling för den styrande 

majoriteten i Stockholm sedan 2006.  Detta är ett område som sedan länge borde ha 

haft högsta prioritet och där Stockholm skulle ha unika möjligheter att ligga i 

framkant. Biogasfrågan är ett av många tydliga exempel där staden ligger långt efter 

och många chanser att bli vägledande och föregångare har missats.  

Åtgärder för att minska mat-svinnet är genomgående samhällsekonomiskt 

kostnadseffektiva. Miljöpåverkan blir större ju närmare matgästen/konsumenten man 

kommer, eftersom maten då producerats, bearbetats, transporterats, förvarats och 



kanske tillagats helt i onödan. Minskning av vissa typer av mat kan vara mer effektiv, 

både miljömässigt och kostnadsmässigt. Enligt Naturvårdsverket står maten vi slänger 

för 3 procent av de totala växthusgasutsläppen i Sverige. Genom att minska att avfall 

uppstår hjälper vi till att nå miljökvalitetsmålet Begränsad klimatpåverkan. 

6. Sund inomhusmiljö 

Stadens skolor har idag i alldeles för hög utsträckning en osund inomhusmiljö. 

Målen om att radonhalterna inomhus ska minska kommer inte att nås under 

programperioden och här behöver fler åtgärder sättas in så att riktvärden för radonhalt 

inte överskrids i förskolor och skolor och att alla förskolor och skolor ska ha godkänd 

ventilation anpassad efter den verksamhet som bedrivs i lokalerna.  

Övriga justeringar 

VI tycker att det är oroande att flera projekt inte lyckas hålla sig till den avsatta 

investeringsbudgeten. Ett exempel är renoveringen av Hötorgshallen, som kostade 82 

procent mer än ursprunglig budget. Det, menar vi, ryms inte inom 

felräkningsmariginalen. Det är så klart inte acceptabelt. Samma sak gäller för 

Samverkanscentralen där planeringsutgiften nu motsvarar 141 mnkr mot den avsatta 

57 mnkr. Bra att den ökade planeringsutgiften ryms inom totalbudgeten. Vi ser dock 

att det finns skäl att följa det fortsatta arbetet noggrant.   

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Delårsbokslut per 31 augusti 2013 för Stockholms stad godkänns. 

2. Förändring av indikatorer, årsmål eller ansvarig nämnd/bolag godkänns 

enligt bilaga 3 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

3. Tillägg i riktlinjer för god ekonomisk hushållning, avseende riktlinjer 

för resultatutjämningsreserv, godkänns med hänvisning till vad som 

sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande, bilaga 4 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

4. För 2013 ska utdelningen från koncernen Stockholms Stadshus AB 

uppgå till 0 kr i med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Stockholms Stadshus AB 

uppmanas att sammankalla extra bolagsstämma i enlighet med detta 

beslut. 

5. Kulturnämndens nettobudget minskas med 42,9 mnkr till följd av att 

verksamheten i Kulturhuset överförs från kulturnämnden till 

Stockholms Stadsteater AB.  

6. Kostnader om 6,0 mnkr för införandet av projekt "Jobba smartare" 

finansieras genom disposition av de i eget kapital särskilt reserverade 

medlen för verksamhetsutveckling med it. 

7. Fastighetsnämnden får genomföra renoverings- och 

ombyggnadsarbeten av fastigheten Beridarebanan 10, Hötorgshallen 



(dnr 302-289/2013) till en total utgift om 155,0 mnkr. Den 

tillkommande utgiften får inrymmas i investeringsbudgeten för 2013, 

med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande.  

8. Fastighetsnämnden medges utökning av planeringsutgiften för projekt 

samverkanscentralen med 84,0 mnkr till 141,0 mnkr. Utökningen ska 

under 2013 inrymmas inom tilldelad budget, med hänvisning till vad 

som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

9. Finanspolicy för kommunkoncernen Stockholms stad (dnr 023-

1449/2013) inklusive däri angivna ramar för total extern upplåning och 

intern utlåning till och borgensåtagande för bolagen samt utlåning till 

stadens slutna redovisningsenheter fastställs, med hänvisning till vad 

som sägs i bilaga 5 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

10. Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 6 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

11. Reviderade riktlinjer för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete 

ska gälla tills vidare från och med 1 januari 2014 och ersätter tidigare 

riktlinjer (dnr 222-448/2009) för jämställdhets- och mångfaldsarbete 

som upphör. 

12. Reviderad standardbolagsordning för stadens helägda aktiebolag 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 7 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

13. Ur B A Danelii stiftelse fördelas för år 2012 sammanlagt 1 125 844 

kronor, med hänvisning till vad som sägs i bilaga 8 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Möjligheterna till permutation av stiftelsen B A Daneliis ändamål ska 

utredas med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

15. Centralupphandling av kontantkort genomförs med hänvisning till vad 

som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. Kommunstyrelsen 

ges i uppdrag att besluta om förfrågningsunderlag, meddela 

tilldelningsbeslut samt teckna avtal med upphandlad leverantör för 

kontantkort.  

16. Stockholms stads ägarandel om 50,4 procent i Mässfastigheter i 

Stockholm AB, som sålts till moderbolaget Stockholms Stadshus AB, 

motsvarar ett marknadsvärde av 28,0 mnkr. Likviden för stadens 

ägarandel ökas med 16,0 mnkr. 



17. Södermalms stadsdelsnämnds hemställan om att inrätta ett 

hundrastområde på Fåfängan anses besvarad med vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

18. Delmålsavstämning 2012 för Stockholm stads miljöprogram 2012 till 

2015 godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 10 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

19. Basnyckeltal med utfall för 2012 godkänns med hänvisning till vad som 

sägs i bilaga 11 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

20. Norra Länken, lägesrapport (dnr 314-956/2013) godkänns med 

hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

21. Allmänna lokala ordningsföreskrifter för Stockholms kommun ändras 

på sätt som framgår av bilaga 12 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 för 2013 för Stockholms stad godkänns.  

2. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader med 4,1 

mnkr. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. Till 

kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2013 års budget. 

3. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader för 

prestationsförändringar med 121,5 mnkr. Finansiering sker ur Central 

medelsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för 

prestationsförändringar i 2013 års budget. 

4. Nämnderna får en utökad budget för ökade utgifter inom 

investeringsplanen med 3,9 mnkr. Finansiering ur Central 

medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda 

investeringsutgifter i 2013 års budget. 

5. Nämnderna får en utökad budget för ökade nettokostnader med 41,8 

mnkr. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamålet 

budgeterade medel under Kommunstyrelsen m.m. i 2013 års budget. 

6. Nämnderna får stimulansbidrag med 12,8 mnkr för inkomna 

ansökningar för utbyggnad av förskolelokaler, under förutsättning av att 

kraven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag uppfylls. 

Beslut om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskolelokaler 

gäller tidsbegränsat till och med 2013. 

7. Nämnderna beviljas totalt 14,8 mnkr för projekt att finansieras ur 

reserverade medel i eget kapital för ytterstadsarbetet. 

8. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

285,2 mnkr för redovisade omslutningsförändringar samt för övriga 



omfördelningar och justeringar enligt bilaga 1 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

9. Utöver vad som framgår ovan avslås övriga framställningar i 

tertialrapport 2 från nämnderna.  

10. Kungsholmens stadsdelsnämnds begäran om avveckling av resultat-

enheter tillstyrks.  

11. Bromma stadsdelsnämnds ansökan om att avveckla Blackebergs vård- 

och omsorgsboende och servicehus, totalt cirka 100 lägenheter, 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

12. Tidigare beviljade stimulansbidrag om totalt 0,9 mnkr för utbyggnad av 

bostäder med särskild service för personer med fysisk och psykisk 

funktionsnedsättning återtas, med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

13. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds ansökan om stimulansbidrag 

om totalt 0,6 mnkr, varav 0,1 mnkr för beställarstöd och 0,5 mnkr för 

förprojektering, av en ny gruppbostad i projektet Drivhuset 1 i Enskede 

gård godkänns med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Älvsjö stadsdelsnämnds ansökan om att få avveckla 31 

servicehuslägenheter inom Älvsjö servicehus (dnr 327-1398/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

15. Under förutsättning av att kommunfullmäktige beslutar att 

Centralupphandling av kontantkort ska genomföras, delegeras till 

stadsdirektören att fastställa förfrågningsunderlag, meddela 

tilldelningsbeslut samt efter genomförd upphandling teckna avtal med 

leverantören. 

16. Sammanställning av uppföljning av vård- och omsorgsboende, 

hemtjänst och dagverksamhet, samtliga regiformer, samt stadens 

uppföljning av ramavtal om enstaka platser, för år 2012 (dnr 327-

1052/2013) godkänns med hänvisning till vad som sägs i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

17. Förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt Socialtjänstlagen och 

insatser enligt Lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 

till barn, ungdomar och vuxna med funktionsnedsättning (dnr 326-

1319/2013) godkänns med hänvisning till vad som sägs i bilaga 9 till 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 



18. Felskrivning i ärendet "Uppföljning av budget 2013 - tertialrapport 1 

per 30 april med helårsprognos", dnr 113-588/2013 rättas genom att 

ordet "Rinkebyakademien" byts ut mot "Rinkebyskolan" med vad som 

sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

19. Farsta stadsdelsnämnds hemställan om Telia Soneras flytt från 

nuvarande kontorslokaler anses besvarad med hänvisning till vad som 

sägs i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

20. Funktionshinderombudsmannens årsrapport (dnr 326-552/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

21. Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11 (dnr 303-1871/2012) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

22. Stockholm Ren och Vacker, lägesrapport 11 (dnr 303-1076/2013) 

godkänns med hänvisning till vad som sägs i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

 

 

 

Stockholm den 13 november 2013 

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

 

Ulrika Gunnarsson 

 

Reservation anfördes av Karin Wanngård, Roger Mogert och Olle Burell (alla 

S) med hänvisning till reservationen av (S) i borgarrådsberedningen. 

 

Reservation anfördes av Stefan Nilsson och Daniel Helldén (båda MP) med 

hänvisning till reservationen av (MP) i borgarrådsberedningen.  

 

Reservation anfördes av Ann-Margarethe Livh (V) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Föredragande borgarrådets beslut bifalles delvis. 

2. Därutöver vill vi framföra följande. 



 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande 

1. Föredragande borgarrådets beslut bifalles delvis. 

2. Ansökan om att få avveckla 31 servicehuslägenheter i Älvsjö servicehus 

godkänns inte 

3. Förslag till reviderade riktlinjer för bistånd enligt SoL och LSS utgår, eftersom 

ärendet fortfarande är på remiss i stadsdelsnämnderna. 

4. Därutöver framförs följande. 

 

En stad i kraftig obalans 

Tertialrapporten visar att Stockholm är en rik stad som trots det inte har råd med 

tillräcklig välfärd. Högerpolitiken har misslyckats på centrala områden som förskola, 

skola, jobb, välfärd, bostäder, framkomlighet och miljö. Skattesänkningarna har 

betalats av kommuninvånarna med högre avgifter, sämre service och hårdare 

biståndsbedömning.  

Det är bluff att sänka skatten och samtidigt säga sig erbjuda bra kvalitet i 

kommunala tjänster. Välfärden delas upp i skattegynnade privata tjänster för de som 

kan betala och kommunalt finansierad välfärd för övriga. Det har gett en stad i kraftig 

obalans. Vi talar ojämlika uppväxtvillkor, oacceptabla skillnader i kunskapsresultat, 

onödig långtidsarbetslöshet, för låg utbildningsnivå, brist på bostäder, idrottshallar och 

en ökad kultur segregation. 

Med en helårsprognos på 4,6 miljarder kronor i överskott för staden kan politiken 

göra skillnad, om den politiska viljan finns. Med tanke på det goda resultatet, finns 

heller inget skäl att göra värdeöverföringar enligt allbolagslagstiftningen som 

vänsterpartiet kraftigt har gått emot. Ännu bättre skulle det gå om vi slipper 

vinstsyftande företag i välfärden, så att alla skatter går till verksamhet och att 

stockholmarna får behålla sin egendom, som generationer har arbetat ihop. Det är en 

oansvarig politik att knoppa av förskolor till underpris och att hemtjänst och 

assistansverksamhet har kunnat gå över till privata bolag mer eller mindre utan 

kostnad. 

Skolpolitiken som är så viktig har misslyckats. Nu gäller att utan ideologiska 

skygglappar och falsk valfrihetsretorik ta fram ett robust skolsystem som inte skapar 

skolsegregation. Vänsterpartiet har i rapporten ”Vi bryter segregationen” föreslagit 

förändringar i förskolan, grundskolan, gymnasieskolan som kan göra skillnad. Vi vill 

skapa en social investeringsfond som ger ekonomiska möjligheter att tänka långsiktigt 

i arbetet för att alla barn ska få goda uppväxtvillkor, där en lyckad skolgång är kanske 

den viktigaste skyddsfaktorn. 

Arbetslöshetssiffrorna talar ett tydligt språk. I september var 21 560 personer 

inskrivna på arbetsförmedlingen som öppet arbetslösa, vilket är betydligt fler än de 

17 192 som var arbetslösa i Stockholm när de borgerliga tog över makten 2006 och 

fem procent fler än för ett år sedan. Dessutom har andelen sökande i program med 

aktivitetsstöd ökat med 13 procent och var i september 12 100 personer. Även andelen 



inskrivna arbetslösa ungdomar har ökat, de är 4 480 vilket är fem procent fler än i 

september förra året. 

Idag har vi ett resultat som inte är långsiktigt hållbart då det bygger på att sälja ut 

verksamhet och tillgångar. Idag verkar det viktigaste vara att leverera överskott till 

stadshuset istället för att använda tilldelad budget för att nå kvalitetsmålen. Istället för 

att skapa goda förutsättningar för ett livskraftigt lokalt näringsliv och många flera jobb 

och bostäder genom klimatsmarta investeringar i bostäder, energiomställning och 

kollektivtrafik bygger högerns näringslivspolitik på en ideologiskt styrd avveckling av 

kommunal verksamhet. 

En återkommande brist i tertialrapporterna är obefintligt genusperspektiv, vilket 

visar att vi behöver ett jämställdhetsbokslut enligt vänsterpartiets förslag. Att vissa 

kvalitetsmål nästan bara mäts med indikatorer som följs upp med 

brukarundersökningar är en annan stor brist. Brukarnöjdhet är inte lika med kvalitet. 

Det bästa är att kombinera med objektiva fakta. 

Det är bra att andel biståndstagare inom ekonomiskt bistånd minskar, men med en 

bättre a-kassa och sjukförsäkring samt en satsning på komvux och 

bristyrkesutbildningar, skulle andelen arbetslösa med försörjningsstöd ha varit 

betydligt mindre. Att staden inte når målet om praktikplatser är allvarligt, eftersom 

staden har full rådighet över detta. Vi skulle inte bli förvånade över om orsakerna är 

att våra medarbetare har fullt upp med övriga arbetsuppgifter.  

Med tanke på den sociala oron i våras ifrågasätter vi att målet om en trygg och 

säker stad kan anses vara helt uppfyllt. Att över 25 % enligt indikatorn inte upplever 

trygghet i den stadsdel där man bor är skrämmande.   

Miljöpolitiken, om man över huvud taget kan prata om någon, har som tidigare 

påpekats stagnerat och ytterligare ett år håller på att gå till spillo. Under rubriken 

”Stockholms livsmiljö ska vara hållbar” framgår att trots en del aktiva åtgärder har 

man inte lyckat komma tillrätta med de allt för höga utsläppen från bilismen. Trots 

detta fortsätter man motorvägsprojektet Förbifart Stockholm som kommer att leda till 

ännu mer utsläpp av klimatförändrande gaser. Staden har inte heller på allvar tagit tag i 

arbetet med att minska och helt fasa ut koleldningen i Värtaverket. Dygnsmedelvärdet 

för partiklar överskrids regelbundet på flera av stadens gator. Dubbdäcksförbudet på 

Hornsgatan räcker inte utan måste utvidgas till hela innerstaden. 

Miljökvalitetsnormerna för kvävedioxid och partiklar förväntas inte klaras under 2013. 

Målen bedöms inte uppfyllas. 

Risken för fyra bortkastade år för miljöarbetet är stor då vi ser ett minskat 

engagemang för miljöfrågorna. Genom satsning på Förbifart Stockholm och andra 

stora vägprojekt kommer vi att få svårt att klara miljömålen i framtiden. Målen för 

stadens miljöarbete är alldeles för lågt satta. Ambitionsnivån är helt enkelt för låg hos 

den högerledda alliansen. I uppföljningen av Stockholms stads miljöprogram framgår 

att flera av målen ej uppfyllts.  

Bostadsbyggnadstakten ska vara hög och målet har höjts från 15 000 lägenheter till 

20 000 under innevarande mandatperioden varav en betydande del ska vara 

hyresrätter. Nu har man ytterligare höjt ambitionsnivån för bostadsbyggandet genom 



att öka målet från 100 000  till 140 000 bostäder fram till 2030. Det är bra. I första 

hand gäller det antalet markanvisningar som höjds för nästa mandatperiod från 20 000 

till 40 000 lägenheter. Då ska man vara klar över att endast 8 % av antalet 

markanvisningar leder till bostäder. För att komma till rätta med bostadsbristen räcker 

det emellertid inte bara att höja talet, utan man måste också sätta igång byggandet och 

leverera. Genom att fortsätta att trixa med siffrorna får man det att framstå som om 

målen uppfylls när det i själva verket är precis tvärtom. Målet för antalet färdiga 

bostäder i allmännyttan 2013 är 1500. I år räknar man med att komma upp i endast 

1164 bostäder totalt för hela året. Hitintills har man under perioden färdigställt 2079 

bostäder totalt (allmän nytta + privata) och man bedömer att målet på 3750 

färdigställda bostäder för hela 2013 ska nås under vissa förutsättningar samtidigt som 

man säger att det finns risk att målet inte uppnås. 

För att kompensera den stora ombildningen från billiga hyresrätter till bostadsrätt 

krävs inte bara att vi bygger, utan var vi bygger, och hur vi bygger och att vi bygger 

hyresrätter med rimliga hyror och hyrestak som vanligt folk har råd att efterfråga. 

Stockholm är en oerhört segregerad stad och ska den utvecklingen vändas måste det 

byggas hyresrätter i innerstaden, i närförorter och i villaområden. Det går inte att 

ensidigt omvandla hyresrätter till bostadsrätter och tro att det ger en blandad stad. 

Utförsäljningarna i ytterstaden fortsätter med rasande fart och fram till 31 aug har 14 

bostadsrättsföreningar tackat ja och tecknat köpeavtal om att förvärva 1252 lägenheter. 

Det har inkommit 13 nya intresseanmälningar, omfattande 780 lägenheter under första 

och andra tertialet 2013. Detta ska ställas i relation till de 1164 lägenheter som 

allmännyttan beräknas producera för hela 2013. 

Koncernen Stockholms stadshus AB bedömer att verksamhetsmålet ”Det ska 

byggas många bostäder i Stockholm” inte kommer att uppnås. Det ser med andra ord 

mörkt ut för stadens bostadssökande. Om inte den borgerliga majoritetens 

bostadspolitik ska haverera fullständigt, särskilt nu när man höjer ribban måste det till 

krafttag varför vårt krav på en kriskommitté för byggandet av fler hyresrätter är högst 

relevant. Stadsledningskontoret däremot bedömer att verksamhetsmålet kommer att 

uppnås helt under 2013. Man skriver i rapporten att samtliga mål bedöms uppfyllas 

helt. Som bekant kan man varken bo på en markanvisning eller i en detaljplan.  

Tidigare ansågs en bostad påbörjad när ”plattan” var gjuten. Nu skriver man ”skapa 

förutsättningar för 5000 nya bostäder/år”. Märklig retorik, i vanlig ordning trixar man 

med siffrorna. Stockholms stadshus AB:s bedömning framstår i sammanhanget som 

både mer seriös och trovärdig. 

Framkomligheten i regionen blir dessvärre inte bättre.  Överfulla bussar, pendeltåg 

och tunnelbanor, igenkorkade gator, kaos på gång- och cykelbanor. Varför det inte 

görs några mätningar som ger underlag för en kvantitativ prognos för måluppfyllelsen 

framgår inte och är beklagligt. Man behöver emellertid inte vara Einstein för att se att 

framkomligheten i stockholmstrafiken är katastrofal för alla trafikslag. Man skriver 

själva i rapporten att på grund av omfattande investeringar och reinvesteringar i 

infrastrukturen i regionen kommer framkomligheten påverkas negativt så varför hymla 

om att målen kommer att uppfyllas. Det är bara nys. 



Inte heller i år verkar majoriteten nå sina mål för ”nöjdhet med skötsel av parker 

och grönområden” i stadsdelsnämndsområdena. Inte heller trafik- och 

renhållningsnämnden når upp till målen trots att dessa är lågt satta. Ambitionsnivån 

bör höjas. Trots låga mål når man inte upp till nöjdhet med rent och städat utan hamnar 

på blygsamma 50 %. Även där är Kf-målet allt för lågt satt (55 %).  Att Stockholms 

stad två år efter att vi skulle vara världens mest tillgängliga huvudstad inte når sina 

egna mål för upplevelsen av staden som tillgänglig för alla är beklagligt. 

Trots de senaste vintrarnas extremt stora snömängder som av förståeliga skäl 

ställer till problem måste det till långsiktiga lösningar för tippning av stadens snö. 

Stockholms stad kan inte bygga sin verksamhet på dispenser från miljöbalkens regler. 

Staden måste hitta nya sätt att hantera snön. Vi vill att man utreder på vilket sätt man 

kan använda och ta i bruk nya snösmältningsmaskiner som bland annat används i Oslo 

och i Helsingfors. Stadsledningskontorets lösning på problemet med sjötippning är att 

man ska undanta snö från avfallsbegreppet. Det är inte seriöst och det visar att man 

inte tar problemet på allvar. 

Kommersialiserad välfärd ökar segregationen 

Kvaliteten och behoven ska komma i första rummet. För att nå dit i Stockholms 

stad måste välfärden avkommersialiseras. Idag går vi i motsatt riktning. 

Äldreomsorgen är upphandlad till 62,5 procent och stöd och service till personer med 

funktionsnedsättningar till 55,7 procent. Privata utförare får en gräddfil in i 

hemtjänsten genom att locka med rut-tjänster. Utfallet är en följd av inriktningsmålet 

”Kvalitet och valfrihet ska utvecklas och förbättras” som utgår från ekonomisk teori 

som inte fungerar i välfärden. Genom forskning vet vi att möjligheten att göra 

informerade val är lika ojämnt fördelad som inkomsterna i samhället. Skröpliga äldre 

väljer inte med fötterna. Valfrihet i boendeformer för personer med 

funktionsnedsättningar finns inte enligt Funktionshindersmannens årsrapport. Populära 

äldreboenden och skolor har inga tomma platser. Det viktigaste för brukarnöjdhet är 

enligt forskning att det är lätt att byta. Alliansens viktigaste verktyg är däremot 

information, som enligt forskningen inte är lika viktigt. Att man dessutom nöjer sig 

med att bara häften av medborgarna vet var de kan hitta information för att göra sina 

val är anmärkningsvärt. Trots att kunskapen om konkurrensutsättningens effekter är 

klart begränsad fortsätter denna politik.  

Att stockholmarnas nöjdhet med kulturlivet och idrottsmöjligheterna minskat har 

framgått av medborgarundersökningen och bekräftas nu i tertialrapporten. Utfallet för 

nöjdheten med stadens idrottsliv ligger 20 % -enheter under målet. Det är ett 

välförtjänst underbetyg för den moderata idrottspolitiken, som försummat behovet av 

idrottshallar och konstgräs.  Utfallet för nöjdheten med stadens kulturliv ligger åtta % -

enheter under målet, vilket är en följd av nedskärningarna i kultursektorn och en 

kulturell segregation. Med färre barn i Kulturskolan, nedlagda bibliotek och neddragna 

kulturstöd i förorterna är annat inte att vänta. Med vänsterpartiets kulturpolitik skulle 

vi haft större förutsättningar att nå målen.  

Kunskapssegregationen består och grundläggs i de tidiga uppväxtåren. Att i detta 

läge behålla vårdnadsbidraget är anmärkningsvärt, då det gör det svårare att rusta alla 



barn för skolan. Det låga målet om 42 procent förskollärare nås helt bara av nio 

stadsdelsnämnder. Andelen har minskat sedan 2010 är allvarligt, eftersom det hotar 

uppfyllelsen av målen i läroplanen. Vi står långt ifrån en pedagogiskt likvärdig 

förskola. Samtidigt varierar socioekonomiska förutsättningar. En ökad 

socioekonomisk fördelning inom förskolan blir alltmer angelägen, som ett led i att 

bekämpa kunskapssegregationen. Vi ifrågasätter också om måluppfyllelsen kan 

bedömas när bara en av fem indikatorer är redovisade. 

Det är bra att kunskapsresultaten i  grundskolan gått upp, men det uppväger inte att 

skillnaderna är otroligt stora mellan skolor med olika socioekonomiska förutsättningar. 

Att 12 procent av eleverna i kommunens skolor inte är behöriga att söka nationellt 

program på gymnasiet är fortfarande ett misslyckande även om det är något bättre än 

året innan. Nästan 650 elever i gymnasieskolan (14 procent) klarade inte av att få 

fullständiga slutbetyg. Tyvärr gör det eleverna dåligt rustade på arbetsmarknaden. Att 

andelen SFI-elever som godkänns efter ett år har minskat måste följas upp noga. 

Frågan är hur bristande lärarbehörighhet påverkar undervisningen i vissa skolor. Det är 

också viktigt att kraven på arbete inte gör att studierna tvingas komma i andra hand, 

och därmed försämra chansen till ett hållbart arbete.  

I äldreomsorgen anser vi att det är anmärkningsvärt att alla åtta indikatorer baseras 

på brukarundersökningar, som dessutom ännu inte är redovisade. Bedömningen i 

tertialrapporten av måluppfyllelse grundar sig därför endast på nämndernas egna 

analyser. Vi menar att kvaliteten måste bedömas även utifrån objektiva fakta som 

personalbemanning, heltider etc. 

Inte heller inom stöd och service till personer med funktionsnedsättningar finns 

några resultat att redovisa, eftersom alla indikatorer bygger på brukarundersökningar. 

Men bara det faktum att det behövs cirka 500 lägenheter enligt LSS samtidigt som det 

bara finns planer för cirka 322 lägenheter enligt Funktionshindersombudsmannen 

borde leda till att målet inte bedöms vara uppfyllt. Boendet är ju så centralt för 

tryggheten. Vänsterpartiet anser att förutsättningar för gruppbostäder och 

servicebostäder nu måste prövas i varje bostadsprojekt.  

Inom individ- och familjeomsorgen bedöms också målet vara uppfyllt, trots att 

utfall bara redovisas för tre av åtta indikatorer.  Vi får rapporter om ökade 

barnavårdsanmälningar i vissa stadsdelsnämnder, vilket är oroande. Sociala 

investeringsfonder kan vara ett sätt att finansiera nya arbetssätt och ett långsiktigt 

förebyggande arbete. Socialsekreterarna måste kunna fokusera på det sociala arbetet 

utan budgetpress. Det är bra att indikatorn för försöks- och träningslägenheter verkar 

uppfyllas. Men för att väsentligt minska hemlösheten krävs en övergripande plan där 

hela staden tar ansvar. En grundbult är att ge kommunala bostadsbolag 

markanvisningar så att de kan bygga ikapp bristen på hyresrätter. På grund av den 

ansvarslösa utförsäljningen av allmännyttan har många billiga hyresrätter försvunnit.  

Det personalpolitiska målet nås bara delvis på grund av sjukfrånvaron och andelen 

deltidsarbetande. Vi är långt ifrån en jämställd personalpolitik, så länge deltiderna är 

flest inom kvinnligt dominerade låglönejobb. Det är inte acceptabelt att ha olika 

standarder i kvinno- och mansdominerade yrken. Att den psykiska ohälsan ökar kräver 



analyser av bakomliggande orsaker. Slimmade arbetsorganisationer kan bidra till ökad 

press.  En viktig del av en attraktiv personalpolitik är också lönerna, och där ligger 

kvinnodominerade yrken inom omsorgerna fortfarande långt under vad som är rimligt. 

Vänsterpartiet vill avsätta 150 mnkr för att höjda de låga kvinnolönerna. Inom 

äldreomsorgen skulle en kortad arbetstid kunna öka möjligheterna för alla anställda att 

orka arbeta fram till pensionen.  

Stadsdelsnämnderna 

Stadsdelsnämnderna redovisar underskott om 33,8 mnkr före resultatöverföringar, 

och måste ta av sina resultatfonder för att få budgetbalans och dessutom visa överskott 

om 17,7 mnkr. Före resultatöverföringar har tio av 14 stadsdelsnämnder underskott. 

Till bilden hör också att en hel del utvecklingsarbete finansieras av projektpengar och 

ytterstadspengar som tas från hyresgästerna i de allmännyttiga bolagen. Flera av 

projekten borde bekostas av ordinarie budget, men den räcker inte till på grund av att 

skattesänkningar går före välfärd. 

Det strukturella underskottet är 83,6 mnkr inom stöd och service till personer med 

funktionsnedsättningar, ekonomiskt bistånd och individ- och familjeomsorg, vilket är 

en långsiktig trend som vi sett under hela mandatperioden. Det är inte rimligt att 

verksamhet som delvis regleras av rättighetslagstiftning eller avser barn och vuxna 

som far illa ska betalas bland annat med överförda resurser från förskolan vilket är 

fallet idag. Störst är underskottet nu inom stöd och service för personer med 

funktionsnedsättningar. Inom ekonomiskt bistånd visar en undersökning att 

socialsekreterare känner sig pressade att ge avslag, vilket är oacceptabelt. Anslaget 

måste skiljas från övriga anslag för att säkra likvärdighet i staden.  

Överskotten i kultur- och föreningsverksamheten på 15,5 mnkr är större än förra 

året och används tyvärr som budgetregulator istället för att stärka den lokala kulturen.  

Central medelsreserv 

Den akuta krisen inom ECAD är mycket oroväckande, eftersom staden bidrar till 

finansieringen och därtill har en ständig representant i styrelsen.  

Disposition av i tidigare bokslut avsatta medel 

Vad gäller ytterstadsarbetet är det ett litet steg framåt att ansökningar sker öppet i 

nämnderna. Men för att på allvar komma tillrätta med klyftorna i staden måste 

strukturella insatser göras i ordinarie verksamhet och en stor socioekonomisk 

omfördelning göras i förskolan och skolan. Kultur- och föreningsbudgeten i 

stadsdelsnämnderna behöver höjas, och övriga verksamheter få en rimlig budget, så att 

inte kulturpengarna måste täcka underskott. I stadsbyggnadsfrågor ska vi utgå från de 

boendes kunskap och inifrånperspektiv för att kunna ta vara på och fördjupa 

kvaliteterna i ett område istället för att förstöra dem. Vi måste använda omvänd 

planprocess och områdesplanering för samtliga markanvisningar och detaljplaner. 

Övriga ärenden 

De reviderade riktlinjerna för stadens jämställdhets- och mångfaldsarbete med 

renodlingen till att gälla kraven på arbetsgivaren får inte innebära att arbetet i 

förhållande till brukarna och invånarna graderas ned. Idag saknas genusperspektiv 



exempelvis i denna tertialrapport. Vänsterpartiet anser att staden måste höja sina mål 

för jämställdhetsarbetet, och exempelvis genom lönekartläggningar varje år. 

Servicehusen ska bevaras som boendeform, gärna som en del av ”hela-livet-

boende” med rimliga hyror även för låginkomsttagare. Vi är inte beredda att i nuläget 

tillstyrka omstruktureringen av Älvsjö servicehus, förrän en generösare 

biståndsbedömningar har prövats. Förra året avslogs hela 40 ’% av alla ansökningar 

till servicehus, samtidigt som äldre har avråtts från att söka.  Vi föreslår att hög ålder 

samt upplevd oro och ensamhet ska kunna räcka som bifallsgrund för rätt till 

servicehus. 

Sammanställningen av uppföljning av vård- och omsorgsboende, hemtjänst och 

dagverksamhet m.m. visar att utbildningsgraden ökat i vård- och omsorgsboende 

vilket är bra även om det är långt kvar tills all personal har adekvat utbildning. Inom 

hemtjänsten är utbildningsandelen låg, vilket är ett allvarligt hot mot kvaliteten. När 

fler multisjuka bor kvar hemma och är beroende av hemtjänsten ökar behovet av 

undersköterskekompetens. Vänsterpartiet vill öka den geriatriska kompetensen genom 

vidareutbildning av undersköterskor och sjuksköterskor. I grunden krävs lönemässig 

uppvärdering av vårdyrkena för att de ska bli mer attraktiva och därmed intressera 

flera som har adekvat utbildning. 

Vad gäller de reviderade riktlinjerna för bistånd enligt SoL och LSS anser vi att de 

kan godkännas med tillägget att rätten till semesterresa med ledsagare kvarstår i 

oförändrad form. Vi som kommun är fria att tolka lagstiftningen till individens fördel. 

Den föreslagna inskränkningen skulle innebära en avsevärt försämrad livskvalitet för 

de berörda. För övrigt anser vi att ställningstagandet till riktlinjerna måste utgå och 

beslut fattas i ett särskilt ärende till kommunstyrelsen, eftersom riktlinjerna fortfarande 

är på remiss till stadsdelsnämnderna och för yttrande senast 2013-12-01. 

Funktionshindersmannens årsrapport är ett viktigt strategiskt dokument och det är 

bra att det finns med i tertialrapporten och därigenom kan diskuteras även i 

fullmäktige. I rapporten ges en utförlig redovisning av bristen på särskilda 

boendeformer och andra områden exempelvis brister i ledsagning där staden måste 

skärpa sina insatser. 

I uppföljningen av Stockholms stads miljöprogram framgår att man tydligen fått 

ordning på bullerinstrumentet då man nu helt plötsligt redovisar siffror när det gäller 

trafikbuller. Det är glädjande att man fått ordning på instrumentet som varit trasigt 

sedan 2009. När det gäller bullernivåer inomhus så säger inte indikatorerna så mycket, 

dels för att det inte finns ordentliga mål och dels för att vissa siffror är gamla. Målet 

”andel av stadens verksamheter som samlar in matavfall uppfylls inte, inte heller 

utsläppen av växthusgaser. Sund inomhusmiljö är ytterligare områden där målen inte 

uppnås, ja listan kan göras lång.  

Vi var emot bolagiseringen och utförsäljningen av USK. Vi vill fortfarande att man 

utvärdera hur det har fungerat under avtalsperioden med nuvarande utförare av 

statistiktjänster och tjänster för analys och prognoser. Beslut om upphandling av 

liknande omfattning och karaktär ska alltid fattas av kommunstyrelsen och inte 

delegeras till stadsdirektören. 



 


